
LJUBUANSKATURISTIČNA MAGISTRALA

Kje so naše zanimivosti
Pred letl - leta 1973 - so se na Ijubljanskih ulicah

po/aviie rumene table, na katerih so blll označeni
nekaterl pomembnl kulturnozgodovinskl objekti -po-
membnl predvsem za tuje goste, kl oblščejo naše
mesto, nenazadnje pa tudi za LJublJančane, saj Je
med naml, priznajmo, marslkak domačln, kije vdvo-
mlh o smerl, v katerl naj bl tujec našel nek določen
ob/ekt

Toda nekaterim Ljubljanča-
nom so očitno tiste rumene
table z osnovnimi podatki in
usmerjevalno puščico bolj
malo mar ali celo v napoto! To
so nam potrdili na Ljubljan-

"ski turistični zvezi, kamor
smo se obrnili za informacije
o turistični magistrali. Niko
Jerman, tajnik Ljubljanske
turistične zveze, je opisal teža-
ve, ki jih imajo pri obnavlja-
nju teh označb. »Treba je po-
vedati, da so se v preteklih
letih nekateri ljudje mačehov-
sko vedli: obračali so table,
kracali so po njih in brisali
podatke, skratka na vse mo-
goče načine so se trudili, da bi
jih poškodovali! Tako ravna-
nje ni le vse graje vredno, am-
pak tudi nerazumljivo!«

No, izdelan je že načrt o pre-
novi in nekaterih spremem-
bah turistične magistrale. Va-
njo bodo dodatno vključeni

še nekateri novejši pomemb-
ni objekti in točke, kot je na
primer Gramozna jama, pa
Cankarjev dom in druge. Ta
plan naj bi bil uresničen neka-
kojdo maja.

*Kako ste si pravzaprav za-
mislili potek turistične magi-
strale po Ljubljani? Katere
objekte in pomembne točke
obsega in koliko je teh točk?«

»Kulturnozgodovinski spo-
meniki in nekateri splošno
pomembni objekti so, kot ve-
mo, skoncentrirani predvsem
v središču mesta. Seveda jih
je nekaj tudi v okolici. Z načr-
tovanimi spremembami in
dopolnitvami bomo vključili
tudi nekatere od teh. V času,
ko smo prišli na zamisel o ne-
kakšni poti od enega po-
membnega objekta do druge-
ga, ki jih obiskujejo predvsem
tuji turisti, smo omahovali in
tehtali nazive, ki bi bili za kaj

takega najbolj primemL No,
sprejeli smo ime, ki je v velja-
vi tudi v svetu, namreč »turi-
stična magistrala«. Tako je
smisel napisov na tabiah in
ploščah na objektih razumljiv
tako domačemu kot tujemu
gostu. Poleg tega so table
opremeljene s podobo, ki pri-
kazuje objekt, ter z usmerje-
valno puščico; pomen je torej
dvojen: informativen (o na-
stanku in pomenu nekega ob-
jekta v zgodovini in danes) z
besedd in sliko, ter usmerje-
valen, k naslednjemu ob-
jektu«.

Žal moramo dodati, da so si
turistični delavci vse to teore-
tično dobro zamislili, izvedba
pa ni tako bleščeča. Marsika-
teri turist bo obupal, če ne bo
»oborožen« z enim od turistič-
nih vodičev, ki jih izdaja
Ljubljanska turistična zveza.

»Koliko tabel je v Ljub-
ljani?«

»Po vsem mestu je 120 ta-
bel, ki označujejo približno 22
objektov. Zaradi poškodb bo
potrebno samo na hišah za-
menjati 30 plošč, dodati bo
treba 7 novih motivov, da o
drogovih niti ne govorimo...

Zaradl občutno spremenjene-
ga prometnega režima v me-
stu bo zdaj potrebna tudi
dvojna oznaka poti, saj je bila
do sedaj skoraj enaka za avto-
mobiliste in pešce.«

»Kako pa so obiskovalci ža-
dovoljni z magistralo? So
kakšni odzivi našli pot do
vas?«

»Turisti so zelo zadovoljni
in dobivamo tudi pohvale,
medtem ko so Ljubljančani
očitno zvesti naši slovenski
mentaliteti: ne hvalijo in ne
grajajo. Naj povem, da so tudi
v Zagrebu in Beogradu z ne-
katerimi različicami posne-
mali liašo zamisel in uredili te
magistrale.«

»Kaj pa vi sami menite o
funkcionalnosti teh oznak?«

»Mogoče priznanje arhitek-
tu Skalarju za oblikovanje teh
na Bienalu industrijskega
oblikovanja dovolj nazorno
kaže njihovo vrednost tudi v

očeh strokovnjakov.«
»Čemu ste se odločili prav

za rumeno barvo tabel in for-
mat, ki je zdaj v rabi?«

»To barvo navadno uporab-
ljajo tudi v svetu; je dobro vi-
dna tudi od daleč, pa tudi f or-
mat je dovolj velik, da oznake
opazijo na večjo razdaljo.«

Ta ugotovitev mogoče velja
za table na drogovih, ne pa za
vse tablice, nameščene na po-
slopjih. Ne pritegnejo dovolj
pozornosti, saj so včasih kar
nekako skrite očem in ne pri-
dejo popolnoma do veljave.
Obiskovalec se bolj ali manj
zadovolji s podobo samega
objekta in se niti ne potrudi
priti bliže in poiskati inf orma-
cije o stavbi ali kulturnozgo-
dovinskem spomeniku. Zato
bi mogoče kazalo nekoliko
povečati format teh tablic in s
tem bolj pritegniti pozornost.

D. Vodopivec


